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rijeË naËelnika

Ne moæe se sakriti ono πto je 
napravljeno. Ljudi su na izborima 
pozitivno ocjenili naπ trud i zala-
ganje za boljitak OpÊine Barban. 
Ljudima smo pokazali da nam je 
razvoj OpÊine Barban najvaæniji, 
top-prioritet, i da od njega neÊemo 
odstupiti  

Kakva je bila 2005. god. za 
OpÊinu Barban? 

Mislim da je bila vrlo plodna. 
Obiljeæena je, naravno, zavrπetkom man-
data 2001.-2005., provedenim izborima 
u svibnju i poËetkom novoga mandata 
u lipnju. Meutim, vaænije je od toga 
da smo u prvoj polovini godine otvo-
rili Ëak 6 objekata, a to se nastavlja i u 
drugoj polovini godine. PodsjeÊam da 
se uspjelo zavrπiti gradnju mrtvaËnica u 
Barbanu, na Prnjanima i u ©kitaËi, uredilo 
se prostor djelatnosti njege bolesnika u 
kuÊi u Hrbokima, izgradilo se svlaËionice 
za barbanski nogometni klub te uredilo 
druπtveni dom u staroj πkoli na Prnjanima. 
Sredinom proπloga mjeseca otvorilo se 
novoizgraeno nogometno igraliπte u 
Barbanu, koje se gradilo dugaËkih 20 go-
dina, a intenzivnije od 2001. god. nad-
alje. Pored toga, do kraja godine Êe biti 
otvorena i nova osnovna πkola, za koju 
se trenutno priprema primopredajna do-
kumentacija i tehniËki pregled, kako bi se 
dobila uporabna dozvola. Osim toga, u 
tijeku imamo i radove proπirenja groblja u 
Barbanu i na Prnjanima. 

Kako komentirate izborni us-
pjeh? 

Kada se vlast bavi sama sobom 
i rjeπava nekakve svoje probleme, tada 
to zavrπava neuspjehom. Mi se nismo 
bavili nikakvim sluËajevima, veÊ smo u 
naslijeenim velikim dugovima organizira-
li æivot OpÊine na najbolji moguÊi naËin. 
Previπe je istroπena izlika da je nemoguÊe 
kvalitetno djelovati uz dugove. Svakako 
da je teæe, ali æivot OpÊine ne moæe i ne 
smije stati. 

Djelovali smo sa æeljom rjeπavanja 
problema i poboljπanja standarda æivljenja. 
Nismo bjeæali od problema, veÊ smo se 
suoËavali sa njima. Dokaz toga je inten-
ziviranje rada Mjesnih odbora, a koje se 
prije naπeg dolaska lukavo zanemarivalo. 
Ljudi su na izborima pozitivno ocjenili 
naπ trud i zalaganje za boljitak OpÊine 

Barban. Naprosto, ne moæe se sakriti 
ono πto je napravljeno, a dosta se toga 
uspjelo zaokruæiti. Tome treba nadodati 
pozitivnu klimu i raspoloæenje koje stalno 
izgraujemo prema naπem, barbanskome, 
i da je Ëast biti Barbanac. Mislim da smo 
ljudima pokazali da nam je razvoj OpÊine 
Barban najvaæniji, top-prioritet, i da od 
njega neÊemo odstupiti.  

Kako zamiπljate razvoj OpÊine 
Barban u narednom periodu?

Kristalno jasno. Ako je proraËun 
jedne opÊine iz godine u godinu isti, to 
znaËi da nedostaju akcije kojima Êe se 
poboljπati priljevi. Matematika je vrlo jed-
nostavna: ako nemamo πto prodavati, a 
nemamo, tada treba uËiniti pojaËane na-
pore u osiguranju buduÊih stalnih izvora. 
Ukratko, razvoj gospodarstva, odnosno 
malog i srednjeg poduzetniπtva je ono πto 
Êe omoguÊiti razvoj kompletne OpÊine 
Barban. Barbanπtinu konaËno treba iz-
vuÊi iz letargije i apatiËnosti, ne moæemo 
stalno biti spavaonica za gradove u ok-
ruæenju. Barbancima trebamo omoguÊiti 
zapoπljavanje u vlastitoj opÊini, πto znaËi 
da treba hitno stvarati pretpostavke za ot-
varanje radnih mjesta. Kada profunkcioni-
ra PoduzetniËka zona Barban, a pored 
nje i par manjih zona, proraËun OpÊine 
Barban Êe se itekako puniti, a tada Êe to 
imati znaËajnog utjecaja na ulaganja u ko-
munalnu infrastrukturu i osjeÊat Êe se na 
svakom koraku.

Na planu razvoja seoskog turizma 
smo puno uËinili, ali je to ipak samo do-
punska djelatnost stanovniπtva. Svakako 
da pridonosi zadovoljstvu ukljuËenih i 
konaËno razvoju opÊine, jer se ta domaÊin-
stva razvijaju, izgrauju. NeÊemo tu sta-
ti, trudit Êemo se i dalje. Formirali smo 
Udrugu iznajmljivaËa Barban-turist, koja 
ima zadatak osmiπljavati sa OpÊinom 
turistiËki razvoj, a veÊ radimo i na trasir-
anju Vinske ceste Barbanπtine, koja Êe do 
proljeÊa 2006. biti predstavljena, makar 
u obrisima.

Kojom brzinom se moæe odvi-
jati razvoj OpÊine Barban?

IstiËem da smo upravo osnova-
li Udrugu poduzetnika te da Ëinimo 
posebne napore za poËetak izgradnje 
PoduzetniËke zone Barban. Ta Êe zona 
svakako omoguÊiti razvoj barbanskim 
poduzeÊima, danas Ëesto zarobljenima u 
vlastitim okuÊnicama. Cilj je razvijati mala 

poduzeÊa i obrte, koji Êe zapoπljavati 15-
20 ljudi. Kojom brzinom Êe se deπavati 
kvalitetni pomaci, ovisi o trudu koji Êemo 
zajedniËki ulagati te svakako o angaæmanu 
æupanijskih i dræavnih sredstava bez kojih 
se poslovne zone ne mogu izgraditi.

Svijesni smo da razvojnu bazu 
treba pripremiti, da izgradnju zona treba 
zapoËeti, da poduzetnike treba animirati, 
da razvoj treba planirati na duæe staze. 
Moæe se lako desiti da u tekuÊem man-
datu bude sve zapoËeto, a da se puni efekti 
osjete tek u narednim mandatima. To je 
Ëak za oËekivati, jer za poslovne zone treba 
najprije izraditi potrebnu dokumentaciju, 
potom opremiti infrastrukturom i tek tada 
zapoËeti sa smjeπtajem poslovnih subjeka-
ta. Ukratko, radit Êemo maksimalno da bi 
nam svima bilo bolje. Najvaænije je da sve 
te akcije u konaËnici donose bolji æivot i 
standard barbanskome prostoru.

OpÊina Barban Êe se razvijati koliko 
budemo sami htjeli i trudili se za to. Ne 
moæe OpÊina Barban bez poduzetnika i 
protiv njihove volje razvijati poduzetniπtvo, 
kao niti bez seoskih domaÊinstava razvijati 
seoski turizam. Zato smo osnovali Udrugu 
poduzetnika i Udrugu iznajmljivaËa, svo-
jevrsna interesna udruæenja, koja Êe pro-
filirati æelje, a u dogovoru sa OpÊinom 
planirati Êe se akcije i nastupanja prema 
ostalim institucijama. Vaæno je da svi skupa 
æelimo razvoj, koji se veÊ deπava, u tijeku je. 
Svakim danom Êemo vidjeti poboljπanja, a 
koja zasigurno ovise o ulaganjima u raz-
vojni ciklus. 

RAZGOVOR SA NA»ELNIKOM OP∆INE BARBAN: DENIS KONTO©I∆, prof.ing.

NAJVAÆNIJI JE RAZVOJ 
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vijesti

Koji su planovi sa daljnjim 
ureenjima i izgradnjom? 

Moramo zavrπiti proπirenje gro-
blja u Barbanu i na Prnjanima, urediti 
parkiraliπte uz mrtvaËnicu Prnjani, asfalti-
rati ono πto je joπ ostalo i popravljati asfalt 
tamo gdje je uniπten, proπiriti javnu rasvje-
tu tamo gdje nedostaje, pomoÊi Mjesnim 
odborima u ureenju seoskih puteva, 
zapoËeti sa ureenjem Place u Barbanu, 
pomoÊi izgradnju tribina nogometnoga 
igraliπta, urediti autobusne Ëekaonice i dr. 

Od dræave uporno traæimo preo-
stalih 50% za izgradnju barbanske zaobi-
laznice, jer je polovina planirana od strane 
æupanije, kao i 50% sredstava za izgradnju 
vodovoda Trlji-©ajini, jer bi ostatak osigur-
ali OpÊina, Vodovod-Pula i Hrvatske vode. 
»inimo napore da izgradnja osnovne πkole 
ostane kao stavka dræavnoga proraËuna u 
narednoj godini, kako bi kvalitetno uredili 
okuÊnicu πkole sa pripadajuÊim sportskim 
terenima. Ulaæemo napore i za dobivanje 
sredstava kapitalne potpore iz æupanijskog 
proraËuna, za zavrπetak zapoËetih investici-
ja te za pokretanje izgradnje PoduzetniËke 
zone Barban.

Uskoro zapoËinje ureenje stare 
πkole u Petehima, za smjeπtaj jedne udo-
miteljske obitelji, a uz πkolu Êe se izgraditi i 
druπtvena prostorija za potrebe MO Petehi. 
Istovremeno zapoËinje i ureenje πkole 
u GrandiÊima za smjeπtaj starijih osoba, 
a u toj ustanovi Êe prednost smjeπtaja i 
zapoπljavanja imati ljudi sa podruËja naπe 
opÊine. 

Planova ima jako puno, a ostva-
renje Êe ovisiti o naπem zalaganju i koliËini 
financijskih sredstava koja Êe biti na ras-
polaganju.

I za kraj, Vaπa Ëestitka!
Evo, protekla je joπ jedna godina, 

za OpÊinu Barban, naporna, ali i plodon-
osna. Sretni smo svi kad se vide rezultati, a 
Barbanπtina je naπ zaviËaj od davnina i red 
je stoga da ga Ëuvamo i njegujemo. Nitko 
to neÊe znati bolje od nas. PoruËio bih zato 
da na predstojeÊim izborima za Mjesne 
odbore u naπoj opÊini, u oæujku 2006. 
god., vodimo raËuna o tome koga Êemo 
izabrati. Koliko Êe akcija biti u nekome nas-
elju i πto Êe se dobroga organizirati, ovisi o 
ljudima koje izaberemo. Izaimo na izbore 
za VijeÊa Mjesnih odbora i izaberimo do-
bre organizatore i akcijaπe. Neka oni budu 
pokretaËi ureenja naπih naselja i okoliπa. 

Svim stanovnicima OpÊine Barban, 
æelim sriËan BoæiÊ, a u noven 2006. litu, 
Ëuda sriËe, zdravlja i veselja. Moja je æelja 
da im se ostvari, na privatnom i poslovnom 
planu, sve ono Ëa su si sami poæelili, a da 
im Barbanπtina i ubuduÊe bude u srcu. 
Najliplje je doma, a Barbanπtina je naπe 
doma, pak se i u noven litu potrudimo za 
to svoje ognjiπÊe. Neka bude joπ teplije i 
ugodnije. SriËno Van bilo!

Ove je godine broj noÊenja ud-
vostruËen, a procjenjuje se da Êe iduÊa 
godina biti joπ bolja s obzirom da se 
joπ domaÊinstava kani ukljuËiti u djelat-
nost iznajmljivanja. VeÊ drugu godinu 
OpÊina Barban na drugom mjestu, iza 
Pazina, a ispred desetak drugih opÊina 
srediπnje Istre 

Agroturizam na Barbanπtini je uzeo  
maha - sve se viπe domaÊinstava ukljuËuje 
u ovaj u svijetu razvijeni biznis, uz jednu 
veliku prednost - Ëinjenicu da je Istra joπ 
uvijek nedovoljno otkrivena i da je, po 
rijeËima mnogih, ljepπa i romantiËnija od 
razvikane (i preskupe) Toscane. 

Prema podacima Udruge iznaj-
mljivaËa “Barban-turist”, u prvih deset 
mjeseci ove godine na podruËju OpÊine 
Barban 42 privatna iznajmljivaËa ost-
varila su 9.357 noÊenja. U prosjeku, po 
iznajmljivaËu je zabiljeæeno 220 noÊenja, 
mada je svako od domaÊinstava Dalibora 
BiletiÊa i Nenada Durasa iz mjesta Hrboki 
ostvarilo viπe od 700 u 24 tjedna. Najviπe 
prometa, 70 posto, biljeæe Nijemci, po-
tom Nizozemci (10 posto), a meu os-
talim gostima bilo je Hrvata, Talijana, 
Austrijanaca, Engleza, Francuza i drugih.

OpÊina Barban, prema podacima 
TuristiËke zajednice Pazina, koji se od-

nose samo na smjeπtajne kapacitete koje 
puni njemaËka agencija ID Riva Tours, a 
koja pokriva i opÊine Cerovlje, GraËiπÊe, 
Karojbu, Lupoglav, Sveti Petar u ©umi, 
Tinjan te dio PiÊna i Æminja, kao i Sv. 
LovreËa, zauzima nakon Pazina drugo 
mjesto po broju noÊenja. To je rezultat 
koji se ponavlja veÊ drugu godinu za 
opÊine srediπnje Istre.

Kada je rijeË o popunjenosti kapa-
citeta, najbolje su proπli iznajmljivaËi koju 
posluju s danskom agencijom Novasol 
(Medulin) i I.D. Riva Tours (PoreË). S druge 
strane, slabije su proπla domaÊinstva koja 
su primala goste u vlastitoj organizaciji. 
U usporedbi s lani, ove je godine broj 
noÊenja udvostruËen, a procjenjuje se da 
Êe iduÊa godina biti joπ bolja s obzirom 
da se joπ domaÊinstava kani ukljuËiti u 
djelatnost iznajmljivanja. 

U Udruzi iznajmljivaËa su vrlo 
zadovoljni ostvarenim prometom, osobi-
to istiËu kvalitetu objekata i zadovoljstvo 
gostiju. Meutim, ukazuju na potrebu 
joπ bolje organizacije, kako bi se gostima, 
osim kvalitetnog smjeπtaja i prekrasne 
prirode, ponudili i drugi zanimljivi sadræa-
ji. Uz ostalo, Barbanπtina moæe ponuditi 
razliËite kulturne i sportske manifestacije, 
zabavu, vinske ceste a, zaπto ne i gastro 
dogaaje.    

REZULTATI SEOSKOG TURIZMA U 2005. GODINI

Na Barbanπtini viπe od devet tisuÊa 
noÊenja

KuÊa Orihi & Batelani u Orihima



Barbanski glasnikBarbanski glasnik4

poduzetniπtvo

OSNOVANA UDRUGA 
PODUZETNIKA OP∆INE 
BARBAN “BEPO”

Barbancima radna 
mjesta 
na Barbanπtini

Novost je razvoj poduzetniπtva 
i konaËno intenzivnije otvaranje rad-
nih mjesta na Barbanπtini za Barbance. 
Barbanski bi kraj bez gospodarskog raz-
voja i nadalje stagnirao ili nazadovao, a to 
si ponositi Barbanci ne mogu dopustiti

PoËetkom studenoga osnovana 
je Udruga poduzetnika OpÊine Barban 
pod nazivom BEPO, πto je zapravo sk-
raÊenica engleskog naziva za Udrugu 
(Barban Enterpreneur Planning Office). 
Za predsjednika Udruge izabran je Aldo 
Verbanac iz Barbana, dopredsjednici su 
Aldo Roce iz Sutivanca i Eugen Ciceran 
iz Puntere, a Milio BuliÊ je tajnik. Kako je 
na osnivaËkoj skupπtini pojasnio naËelnik 
OpÊine Denis KontoπiÊ, inaËe predsjednik 
Inicijativnog odbora za osnivanje Udruge, 
“Bepo” je zamiπljen kao cehovska udruga, 
interesna zajednica koja Êe πtititi interese 
barbanskih poduzetnika. On je iznio po-
datke o Ëak 98 poslovnih subjekata na 
podruËju OpÊine, koji se bave Ëitavom 
lepezom razliËitih djelatnosti, od proiz-
vodnje nautiËke opreme, pa do izrade 
baËvi ili auto-limarskih radova. 

U intenziviranju razvoja 
poduzetniπtva, OpÊina Barban æeli imati 
ravnopravnog partnera i suradnika s ko-
jim Êe osmiπljavati poduzetniËke akcije, 
istaknuo je KontoπiÊ. Prema njegovim 
rijeËima, zapoπljavanje mladih Barbanaca 
na podruËju OpÊine Barban je zajedniËki 

glavni zadatak koji ima dobru podlogu i u 
Ëinjenici da mladi viπe ne napuπtaju svoju 
OpÊinu i vraÊaju se kuÊi po zavrπetku stu-
diranja. Danas se uglavnom zapoπljavaju 
u okolnim gradovima, a sutradan Êe oni 
biti nositelji ovoga πto mi zapoËinjemo, 
poruËio je naËelnik pred dvadesetak po-
duzetnika, koji su na osnivaËkoj skupπtini 
bili prisutni kao Ëlanovi opÊinskog 
Inicijativnog odbora, odnosno kao osni-
vaËi udruge. On je najavio da Êe mandat 
ovog opÊinskog vodstva, koje Êe uprav-
ljati Barbanom do 2009. godine, obiljeæiti 
nastavak infrastrukturnog i komunalnog 
ureenja, nastavak razvoja seoskog tu-
rizma te intenziviranje razvoja malog i 
srednjeg poduzetniπtva, naroËito kroz 
izgradnju PoduzetniËke zone Barban. 

- Novost ovog perioda - nastavio je 
KontoπiÊ - je razvoj poduzetniπtva i konaË-
no intenzivnije  otvaranje radnih mjesta 
na Barbanπtini za Barbance. Svjesni smo 
da bi barbanski kraj bez gospodarskog 
razvoja i nadalje stagnirao ili nazado-
vao, a to si ponositi Barbanci ne mogu 
dopustiti. Moæemo konstatirati da je bliæa 
povijest barbanskog kraja biljeæila ideje i 
planove odreenog industrijskog razvoja, 
ideje o izgradnji pogona veÊih tvornica u 
okruæenju, ali se niπta od toga, naæalost, 
nije realiziralo. Stoga je ovo i odreeni 
povijesni iskorak za barbanski prostor, 
koji nas moæe itekako dodatno motivirati 
i osnaæiti spoznajom da Êemo konaËno 
uËiniti neπto πto generacije naπih predaka 
nisu uspjele, unatoË Ëesto dobrim pozici-
jama u raznim strukturama vlasti bivπih 
dræava - naglasio je naËelnik. 

Poduzetnicima se obratio i proËel-
nik æupanijskog Upravnog odjela za gos-
podarstvo Lenko UraviÊ koji je istaknuo 
da svi pokazatelji danas govore da se 
poduzetniπtvo moæe πiriti na Barbanπtini. 
Pritom je naveo da se daljnji razvoj moæe 
oËekivati u poljoprivredi, poduzetniπtvu, 
obrtniπtvu te u turizmu.      

DANIJELA KOLI∆, 
NAJMLA–A BARBANSKA 
VIJE∆NICA I 
PREDSJEDNICA OP∆INSKE 
KOMISIJE ZA VINSKU 
CESTU

Do sljedeÊeg 
ljeta vinska cesta 
Barbanπtine

Zasad je u usponu seoski turizam, 
sve je viπe iznajmljivaËa na Barbanπtini, 
ali tome planiramo pridodati i vinsku 
cestu te druge turistiËke sadræaje Ëime 
bi se unaprijedila turistiËka ponuda. Za 
poËetak raËunamo na otvaranje tri do 
pet vinskih podruma

Danijela KoliÊ iz ©kitaËe, najmlaa 
vijeÊnica u OpÊini Barban, a vjerojatno 
i u cijeloj Istri, 22-godiπnja je studentica 
Fakulteta ekonomije i turizma “Dr. Mijo 
MirkoviÊ” u Puli, sada na Ëetvrtoj godini na 
odsjeku za turizam, pa je razumljivo da je 
izabrana za predsjednicu novoosnovane 
opÊinske Komisije za vinsku cestu.

- Ponudili su mi vijeÊniËki mandat i 
prihvatila sam. Mislim da Êe mi to iskustvo 
dobro doÊi u æivotu, a ne slaæem se ni s 
apolitiËnim stavom veÊine mladih ljudi da-
nas. Sve te priËe o politici i politiËarima… 
Moæda baπ treba uÊi u tu priËu da se 
vidi kako je sve to zaista i da se neπto 
promijeni. Jer niπta se neÊe promijeniti, 
ako si daleko od toga i samo se ograujeπ. 
Svoj angaæman ne smatram nekom ve-
likom politikom, samo æelim neπto uËiniti 
za svoj kraj, prvenstveno vezano uz raz-
voj turizma, jer me to zanima i buduÊa 
mi je struka. Osim toga, mislim da je 
u prethodnom mandatu opÊinska vlast 
uËinila puno toga dobroga na podruËju 
Ëitave Barbanπtine. Iako novËana situacija 
u opÊinskoj kasi nije baπ sjajna, trudimo 
se s tim πto imamo uËiniti najbolje - kaæe 
Danijela te dodaje da bi joj bilo silno drago 
da joj se na sljedeÊim izborima pridruæe i 
drugi mladi vijeÊnici.

Najvaæniji je uspjeh, smatra 
Danijela, izgradnja nove πkole, da sva 
djeca s Barbanπtine budu zajedno u is-
toj zgradi, da se πkoluju u suvremeno 
opremljenoj πkoli s velikom sportskom 
dvoranom koju Êe moÊi koristiti i drugi 
mjeπtani za rekreaciju, za sportske i kul-
turne aktivnosti. Velika je stvar, dodaje, i 
otvorenje novog nogometnog igraliπta u 
Barbanu, nakon toliko godina.

- Kad πkolska dvorana bude ot-
vorena i opremljena, predloæila sam da se 
organizira odbojka i joπ neki grupni spor-
tovi za djevojke. Muπki imaju svoja nogo-
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metna igraliπta i klubove, i to je dobro, ali 
djevojke nemaju gdje u svojim mjestima 
kvalitetno provoditi slobodno vrijeme. 
NaveËer, pak, mladi s Barbanπtine, u po-
trazi za zabavom, odlaze u Pulu, Pazin, 
Æminj… Zato bi se, kad se oslobode 
dvije stare πkolske zgrade, u njima mo-

gla otvoriti opÊinska knjiænica i Ëitaonica, 
organizirati razni kulturni sadræaji, potak-
nuti neke aktivnosti za mlade - predlaæe 
Danijela.

Joπ nije razmiπljala πto Êe nakon 
diplome, ali ako bi joj se pruæila prilika za 
zaposlenje u Barbanu, ostala bi doma. To 
je, kaæe, jedan od najboljih naËina da se 
mladi zadræe na Barbanπtini, πto je zadnjih 
godina sve ËeπÊi sluËaj. Zato podræava 
izgradnju poduzetniËke zone i razvoj tur-
izma u Ëemu vidi i svoju πansu.

- Zasad je u usponu seoski turizam, 
sve je viπe iznajmljivaËa na Barbanπtini, ali 
tome planiramo pridodati i vinsku cestu 
te druge turistiËke sadræaje, Ëime bi se 
unaprijedila turistiËka ponuda. Planiramo 
posjetiti vinare i vinske ceste na Bujπtini, a 
moæda i u prijateljskoj opÊini Nova Gorica 
u Sloveniji, da vidimo kako su organizira-
ni, da preuzmemo neke dobre ideje. 
Onda Êemo razgovarati sa svim naπim 
vinarima na planiranom potezu buduÊe 
vinske ceste o njihovom ukljuËenju u 
taj projekt. Za poËetak raËunamo na ot-
varanje tri do pet vinskih podruma. Do 
sljedeÊe ljetne turistiËke sezone trebali 
bismo izraditi i katalog za vinsku cestu 
Barbanπtine koja bi u prstenu povezala 
vinare s drugim turistiËkim objektima na 

podruËju opÊine - kaæe Danijela, pred-
sjednica sedmeroËlane Komisije za vin-
sku cestu, u kojoj su Ëak dva apsolventa 
studija vinarstva u PoreËu.

Kruæna vinska cesta iπla bi trasom 
Barban - Puntera - Hrboki - Manjadvorci 
- Æeliski - Glavani - ©ajini - Orihi - RojniÊi 
- Petehi - Draguzeti - GrandiÊi - Koæljani 
- Prnjani - Sutivanac, i natrag u Barban. 
OpÊina bi financirala izradu i postavlja-
nje putokaza za vinsku cestu i oznaka 
za pojedine vinske podrume, a tiskanje 
kataloga bi pomogli ugostiteljski objekti 
Ëija Êe ponuda biti predstavljena u njemu. 
Katalog bi tiskali u dovoljnoj koliËini za 
jednu turistiËku sezonu, jer se u narednim 
godinama oËekuje pridruæivanje i drugih 
podruma, pa Êe se zato kontinuirano 
nadopunjavati i tiskati obnovljen. Dobila 
bi ga sva domaÊinstva koja se bave seos-
kim turizmom, Ëime bi OpÊina Barban 
svoje turiste usmjeravala u svoje po-
drume i ugostiteljske objekte, a putokazi 
bi upuÊivali i pozivali i sve ostale. ©to se 
seoskog turizma tiËe, Danijela smatra da 
ne bi bilo dobro da postane masovan, jer 
treba saËuvati taj mir i nedirnutu prirodu 
na Barbanπtini. “To je ono πto se traæi u 
seoskom turizmu i, ako bismo to izgubili, 
ne bismo imali πto ponuditi svojim gos-
tima”, zakljuËuje Danijela.

Danijela KoliÊ: Mlade Êemo zadræati na 
Barbanπtini, ako im ponudimo zaposlenje, 
zato podræavam izgradnju poduzetniËke 
zone i razvoj turizma

PROGRAM 
RASPOLAGANJA 
DRÆAVNIM 
POLJOPRIVREDNIM 
ZEMLJI©TEM

Sredinom iduÊe 
godine prodaja 
dræavnog zemljiπta

Izrada programa raspolaganja 
dræavnim poljoprivrednim zemljiπtem 
OpÊine Barban je u zavrπnoj fazi. Posao 
je bio vrlo obiman, jer u OpÊini Barban 
postoji oko 2.000 dræavnih katastarskih 
Ëestica

Republika Hrvatska dala je svim 
jedinicama lokalne samouprave mo-
guÊnost da same odluËe πto uËiniti s 
dræavnim poljoprivrednim zemljiπtem na 
svom teritoriju, odnosno sve su duæne 
izraditi Program raspolaganja dræavnim 
poljoprivrednim zemljiπtem, u kojem 
se definira njegova namjena. U OpÊini 
Barban predsjednik Komisije za raspo-
laganje dræavnim zemljiπtem je opÊinski 
referent Milio BuliÊ. On pojaπnjava da je 
dræava svim gradovima i opÊinama dala 
tri moguÊnosti πto uËiniti s dræavnim po-
ljoprivrednim zemljiπtem. To su prodaja, 
koncesija ili davanje zemljiπta u zakup, 

navodi BuliÊ.  
Program raspolaganja dræavnim 

poljoprivrednim zemljiπtem OpÊine 
Barban je u zavrπnoj fazi. Upravo se 
zavrπava izrada grafiËkog dijela Programa 
u kojem se na katastarskim planovima, 
po katastarskim opÊinama, posebno 
obiljeæavaju dræavne parcele. Posao je bio 
vrlo obiman, jer u OpÊini Barban postoji 
veliki broj takvih dræavnih katastarskih 
Ëestica, gotovo 2.000. OpÊina Barban je 
na poËetku izrade Programa zaprimila 
interes za kupnju dræavnog zemljiπta, 
temeljem upuÊenog javnog poziva 
stanovniπtvu OpÊine Barban za iska-
zivanje interesa. Sada je, naravno, svima u 
interesu zavrπiti Program πto prije, jer npr. 
OpÊina dobiva od prodaje zemljiπta 50%, 
a dræava drugih 50%, dok kod zakupa i 
koncesije 50% dijele dræava i æupanija, a 
OpÊina opet dobiva 50%. 

Glavni razlog kaπnjenja izrade 
Programa je Ëekanje ishodovanja vlas-
niËkih listova za sve katastarske Ëestice, 
a kako OpÊina Barban ima jako puno 
dræavnih parcela, taj je postupak potra-
jao viπe od 2 godine. Osim toga, valjalo 
je rjeπiti i status “druπtvenog vlasniπtva”, 
a za πto se dobila pomoÊ Dræavnog 
odvjetniπtva u Puli. Sve opÊine na pros-
toru Puljπtine su, prema njihovim rijeËima, 
u podjednakoj fazi izrade Programa, a 
po zavrπetku Êe Programima svih opÊina 
Puljπtine biti obuhvaÊeno oko 35.000 
parcela prostora nekadaπnje OpÊine Pula. 

Poradi velikog broja parcela nastupilo je 
stoga i zaguπenje u OpÊinskom sudu, pa 
se dugo Ëekalo na vlasniËke listove.

GrafiËki dio Programa raspolaga-
nja dræavnim poljoprivrednim zemljiπtem 
OpÊine Barban Êe se zavrπiti do sredine 
prosinca, a tada Êe opÊinska Komisija pri-
premiti prijedlog Programa za OpÊinsko 
vijeÊe. Program se potom dostavlja 
Ministarstvu poljoprivrede, πumarstva i 
vodnoga gospodarstva na ishodovanje 
suglasnosti, πto moæe potrajati nekoliko 
mjeseci. Ako bi sve bilo u redu, Program 
bi mogao stupiti na snagu do kraja prve 
polovine naredne godine, a potom bi od-
mah krenula prodaja putem javnih nad-
metanja.
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Nastavlja se obnova æupne crkve 
sv. Nikole u Barbanu. Trenutno se sanira 
strop. Radnici tvrtke Kapitel iz Æminja 
obnavljaju æbuku i pripremaju strop za 
zadnju, restauratorsku ruku. Sanaciju 
stropnih slika potom Êe obaviti restaura-
tori iz Zagreba. Prema rijeËima æupnika 
Daniela H. Saturija, skele bi trebale biti 
skinute do BoæiÊa. 

Investitor obnove æupne crkve je 
Biskupijski ordinarijat PoreË, a radove iz-
vodi zagrebaËki Ing-grad d.o.o., uz struËni 
nadzor pulskog Konzervatorskog odjela 
Ministarstva kulture. Dosad su ureene 
dvorane ispod Æupne kuÊe, za odræavanje 

vjeronauka i druge susrete æupljana, na 
crkvi je popravljen krov i saniran zid koji 
se bio potpuno raskolio, pa bi nakon ob-
nove stropa, na red trebalo doÊi i æbukanje 
vanjske fasade. Æupna kuÊa na obnovu 
moæe i priËekati, kaæe æupnik te dodaje da 
je poËela i sanacija vrijednih freski iz 15. 
stoljeÊa u crkvi sv. Antona u Barbanu, πto 
obavljaju pulski konzervatori. 

Osim toga, u crkvi Male Gospe 
u Prnjanima, ko-
joj gravitira 400 
i viπe obitelji, 
najveÊi dio Æupe 
Barban, saniran 

je krov i unutraπnjost, postavljen je novi 
oltar, a do BoæiÊa se oËekuju i nove klupe 
koje su trenutno u izradi. I na toj bi crkvi 
trebalo obnoviti vanjsku æbuku, kaæe 
æupnik, pa poziva mjeπtane na zajedniËku 
dobrovoljnu akciju. Novi kameni oltar 
najkasnije do BoæiÊa treba stiÊi i u crkvu 
sv. Petra u ©ajinima, gdje je zahvaljujuÊi 
dobroËiniteljima elektrificirano zvono i 
obnovljene su elektroinstalacije.

BOÆI∆NA »ESTITKA

ON JE NA© MIR
Da li smo mironosni? Mir ne 

ovisi o velikima i jakima, ne ovisi o 
velikim dræavnicima i predstavnicima 
svjetskih blokova. Istina, oni imaju 
svoje goleme i neprenosne odgo-
vornosti. 

No mir moj ovisi o Ëitavom 

nizu ljudi  s kojima svaki dan æivim. 
No i ja imam kljuËe mira za mnoge 
ljude. Jesam li mir za svoju suprugu?  
Za svog muæa?  Jesmo li mir za svoju 
djecu? I djeca, i ona odrasla, jesu li 
mir za svoje stare roditelje? »esti-
tajmo si BoæiÊ. No svaki stisak ruke 
znaËi preuzimanje odgovornosti jed-
nih za druge. „Mir ne poznaje gran-
ice“ - napisao je u poruci za Godinu 
mira 1986., papa Ivan Pavao II. 
Mir treba zahvatiti i Istok i Zapad 
i Sjever i Jug. Izmjerimo svoj dom 

na sve Ëetri strane svijeta. Povucimo 
u duhu crte izmeu svih kutova 
naπega stana. Tu, unutra, u svom 
domu budimo mironosci jedni dru-
gima. Pogledajmo joπ jednom: sve 
se te crte slaæu u kriæ, a kriæ znaÊi 
ljubav uz ærtvu. »esto Êemo moÊi 
biti mironosci uz poærtvovnu ljubav. 
Na to mislimo kad si Ëestitamo BoæiÊ, 
kada se „mir-boæamo“.

Svima Ëestitam SRI»AN 
BOÆI∆.

OBNOVA CRKVI SE NASTAVLJA

Do BoæiÊa obnovljen strop u crkvi sv. Nikole

Radnici tvrtke Kapitel iz Æminja obnavljaju æbuku i pripremaju 
strop za zadnju, restauratorsku ruku - æupna crkva sv. Nikole u 
Barbanu 

Nedostaje vanjsko æbukanje i elektrifikacija zvona - crkva na 
Prnjanima
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BARBANAC U PULI: TAR»IZIO »IZO BASTIJANI∆

Najponosniji sam na Druπtveni dom u Barbanu
Veseli me kad vidim da mladi os-

taju i grade lijepe kuÊe na Barbanπtini, 
obnavljaju, ureuju starinu. Posebno 
me veseli da postoji OpÊina Barban i 
vidi se veliki napredak u komunalnom 
i infrastrukturnom ureenju, od odvoza 
smeÊa do putokaza uz ceste. Veseli 
me da OpÊina stalno neπto radi. Ide to, 
osjeÊa se i ljudi su to prihvatili

Po struci graevinski tehniËar, 
TarËizio BastijaniÊ, poznatiji kao »izo, 
srednju je πkolu zavrπio u Rijeci 1959. 
godine, nakon Ëega je radio u OpÊini 
Vodnjan, pa u OpÊini Pula, pa u pulskom 
stambenom SIZ-u, da bi u mirovinu 1997. 
godine otiπao iz Stambenog inæenjeringa, 
pulske tvrtke za upravljanje stambenim 
zgradama. Izgradnja i adaptacija zgrada, 
njegova su oblast. 

- Moj otac, djed, svi su bili zidari, 
graevinari, po toj sam liniji i ja krenuo 
tim putem. Uvijek sam bio vezan uz 
Barbanπtinu, iako sam davno otiπao: joπ 
1964. godine, kao 24-godiπnjak, sam 
dobio stan u Puli i preselio se. Do tada sam 
svaki dan putovao, a kako sam tada bio ta-
kozvani perspektivni kadar, OpÊina Pula 
mi je dodijelila jednosobni stan u gradu. 
U moje vrijeme nije bilo uvjeta za ostanak 
mladih na Barbanπtini, a i politika je bila 
takva da su ljude vukli u Pulu i druge 
gradove. Zato me sada veseli kad vidim 
da mladi ostaju i grade lijepe kuÊe na 
Barbanπtini, obnavljaju, ureuju starinu. 
Posebno me veseli da postoji OpÊina 
Barban i vidi se veliki napredak u ko-
munalnom i infrastrukturnom ureenju, 
od odvoza smeÊa do putokaza uz ceste. 
Veseli me da OpÊina stalno neπto radi. Ide 
to, osjeÊa se i ljudi su to prihvatili.

- Odlazite joπ uvijek Ëesto u Barban, 
buduÊi da vidim da pratite i dalje sve πto 
se tamo zbiva?

- U Barban idem sve rjee, ali ne 
propuπtam nijednu feπtu. Supruga mi je 
u JuriÊev Kalu naslijedila kuÊu, pa odemo 
vikendom, dva puta mjeseËno. Veseli me 
sve πto se dogaa na Barbanπtini.

- Iako ste kao mladiÊ otiπli u grad, 
niste prekinuli vezu sa svojim krajem? Kao 
graevinar vjerojatno ste sudjelovali u 
izgradnji Barbanπtine? 

- RadeÊi u OpÊini, imao sam pri-
liku posvetiti se Barbanu u koji sam tada 
Ëesto odlazio, najmanje dva-tri puta tjed-
no. Prvi mi je posao bio, dok sam radio 
u OpÊini Vodnjan, izgradnja druπtvenog 
doma u Manjadvorcima 1959. godine. 
Napravio sam projekt, idejni i izvedbeni, 

Ëak sam nabavio i graevinsku dozvolu. 
Ali najponosniji sam na Druπtveni dom 
u Barbanu. Mnogi ne znaju da sam na 
tom projektu radio pet-πest godina. U bar-
banskom smo starom Azilu imali prostor 
za ples, druæenje, kino predstave, pa me 
to potaklo - zaπto ne bismo imali pravi 
druπtveni dom. Prvo sam ga zamislio na 
prostoru uz Velika vrata, gdje je bio stari 
æupni stan, gdje bi bila i velika otvorena 
terasa za kinoprojekcije i druge aktivnosti, 
ali je taj projekt pao u vodu, jer su ga 
ocijenili prevelikim za Barban. Onda smo 
se prebacili na danaπnju lokaciju. Tada je 
tamo bila samo jedna stara kuÊa s trgovi-
nom u prizemlju i stanom na katu, ispred 
nje samo vrtovi.

- Je li tada bilo teπko dobiti politiËku 
i novËanu potporu za takva ulaganja u 
manja mjesta? 

- Tih se godina govorilo o potrebi 
izgradnje druπtvenih domova po selima. 
Htjeli su graditi montaæne kuÊe, a ja 
sam dao ideju pokojnom Josipu KoliÊu, 
tadaπnjem direktoru Agroprodukta 
(Puljanka), kasnije i predsjedniku OpÊine 
Pula, da idemo zajedno u gradnju objekta 
u koji bi uselili mjesni ured, trgovina, banka 
i druπtveni dom. Napravio sam idejni na-
crt 1974. godine i troπkovnik procijenjen 
na 1,8 milijuna dinara. To je prihvaÊeno i 

na temelju mojih skica Urbis je izradio iz-
vedbeni projekt. Investitor i nosilac izgrad-
nje bila je Puljanka, a sufinancijeri svi os-
tali, od OpÊine Pula do LovaËkog saveza. 
Gradnja je povjerena graevinskom po-
duzeÊu Jadran iz Rijeke. »itava zgrada s 
Druπtvenim domom, trgovinom i gostio-
nicom, poslovnicom Croatia osiguranja 
i Istarske banke te uredima za LovaËki 
savez i Mjesnu zajednicu, sveËano je ot-
vorena u srpnju 1977. godine. Feπta je 
odræana u donjoj πkoli. Drago mi je da se 
Druπtveni dom i danas lijepo odræava i da 
je ljudima na korist.

- Posjedujete bogatu zbirku novin-
skih Ëlanaka i fotografija koje svjedoËe o 
barbanskoj proπlosti. Kad ste to poËeli sku-
pljati i sjeÊate li se povoda? 

- Prva fotografija i isjeËak iz no-
vina koji Ëuvam je iz 1971. godine, kad 
smo moj stric Vladi BastijaniÊ i ja oku-
pili Barbance u Puli i autobusom stigli u 
Barban, onako iz guπta, na igru kapita-
korno, razbijanje zemljane pinjate, koja 
se odræavala na Placi. Otad skupljam 
sve Ëlanke objavljene u Glasu Istre o 
Barbanπtini, posebno o Trci na prstenac 
u Ëijoj sam organizaciji sudjelovao Ëetiri-
pet godina. Bio sam zaduæen za tribine, 
skelu, ureenje staze za trku, jednom 
rijeËju logistiËku tehniËku podrπku. Sva 

TarËizio BastijaniÊ uz svoje albume koji Ëuvaju barbansku proπlost od zaborava
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su zaduæenja bila pomno podijeljena od 
samih poËetaka trke. Neko vrijeme bio 
sam aktivan i u KUD-u Barban.

- Osim novinskih Ëlanaka, albumi 
su vam prepuni i drugih uspomena iz toga 
vremena: ulaznice, pozivnice, zastavice, 
tu je Ëak i jedan kalendar za 1984. go-
dinu objavljen u Glasu Istre, sav posveÊen 
Trci na prstenac. Meu zadnjim stvarima u 
vaπoj zbirci su i Barbanski glasnici. 

- Sve su to podsjetnici na 
nekadaπnje dogaaje. Evo, Ëlanka o ob-
novljenoj barbanskoj loæi 1979. godine, 
nekad je tamo bila Ëitaonica, gore ambu-
lanta, sad je poπta. Vjerujem da Êe jednog 
dana tu ponovno preseliti OpÊina, a am-
bulanta se moæe smjestiti i u staru zgradu. 
OpÊina bi se trebala vratiti na Placu gdje je 
oduvijek i bila, od austrijskih dana. Iznad 
loæe bila je preslica s gradskim satom, ali 
je, naæalost, sruπena. Posebno je 1978. 
godina bila plodna, kada je otvorena ben-
zinska stanica, Ëemu sam takoer pripo-
mogao, jer je trebala iÊi u Prodol. Te je 
godine otvorena i Purisova peradarska 
farma u Barbanu, tada najveÊa peradarska 
farma u Istri, poπta je dobila novi prostor, 
na mjestu danaπnje ljekarne, stigla je i 
nova automatska telefonska centrala sa 
60 brojeva za Barban. Oko svega toga 
sam neπto radio. Pa je puπtena u promet 
cesta SaviËenta - Æminj, i Æminj - RojniÊi, 
a na zgradi OpÊine postavljena je ploËa 
Ivanu MatetiÊu Ronjgovu, koji je radio kao 
uËitelj u Barbanu. Iste godine trebalo je 
popravljati i crkvu sv. Nikole, a tada je to 
bilo malo πkakljivo. Æupnik Dragutin Prlog 
poveo je akciju, jer je krov curio, a ja sam 
napravio predraËun troπkova, 400.000 
dinara, i uËinjeno je. Godine 1979. na 
blagdan sv. Nikole, kad se obiljeæavala 
270. godiπnjica æupne crkve u Barbanu 
i kad je sveËanu misu u crkvi predvodio 
biskup dr. Dragutin NeæiÊ, nisam doπao.

- ©to mislite o sadaπnjoj graevinskoj 
devastaciji u nas? Kako se na Barbanπtini 
ljudi odnose prema graevinskoj baπtini i 
tradiciji? 

- Barbanπtina, sreÊom, joπ nije 
uniπtena. Jedno su se vrijeme ruπile stare 
i gradile nove kuÊe. Moj otac, brat i ja, 
nekad smo radili nacrte za privatne kuÊe, 
ali uvijek prizemnice. Sada se graevinska 
baπtina ipak Ëuva. Nema velikih groznih 
kula po barbanskom kraju.

- ©to mislite o razvoju seoskog tur-
izma?  

- Drago mi je da to napreduje, da 
ljudi pomalo proπiruju smjeπtajne kapa-
citete, da se ne ide na megalomanske 
projekte. Istina je da Êe mladi ljudi i na 
raËun toga napustiti zemlju, ali ako se 
agroturizam uhoda, morat Êe se razviti i 
poljoprivredna proizvodnja, πiriti voÊnjaci, 
maslinici… 

SJE∆ANJA MARIJE BLAÆI», RO–. LATIN, IZ MANJADVOR-
CI, U»ITELJICE U BARBANSKOJ ©KOLI DO 1964. GODINE

Barban je mjesto mog prvog 
sluæbovanja

Uz nastavu koja se odvijala u dvi-
je πkolske zgrade, u mjestu se trgovalo 
u dva duÊana, analiziralo dogaanja 
u “oπtariji na Placi”, komuniciralo tele-
fonom iz poπte “kod SreÊka na πkalah”, 
dokumente podizalo kod Blaæine u 
MatiËnom, u Ëijem je susjedstvu dva 
puta tjedno bila organizirana i zdravst-
vena zaπtita za uËenike i graanstvo

Kako je upravo Barban bilo moje 
prvo mjesto nastupa pred uËenicima, to su 
sjeÊanja i danas, poslije skoro pola stoljeÊa, 
vrlo æiva i slikovito prisutna. Kada sam 
zbog posla preselila u Rijeku, bila sam 
sigurna da je to tek na kratko. Æivot me 
demantirao. U moje Manjadvorce, maj-
ki Fumi, s vremenom sam navraÊala sve 
rjee, no svaki put kada sam doπla, izgo-
varala sam uvijek istu reËenicu: “Barban je 
mjesto mog prvog sluæbovanja”. 

Reformom πkolstva iz 1954. go-
dine, tadaπnje niæe gimnazije prerasle 
su u osmogodiπnje πkole “A” tipa, a 
πestogodiπnje u osmogodiπnje πkole “B” 
tipa. Te godine πkole u veÊim srediπtima, u 
koje se ubrajao i Barban, postaju narodne 
osnovne osmogodiπnje πkole s podruËnim 
odjeljenjima. Tako su πkoli Barban pri-
pala podruËna odjeljenja Prnjani, Petehi, 
GrandiÊi i Hrboki. U toj, za ono vrijeme 
dobro organiziranoj πkoli Barban, samo 
tri godine kasnije, dakle 1957., sa svojih 
sam se 17 godina prvi put naπla oËi u oËi s 
uËenicima, iza katedre, kao njihov uËitelj.

Prvi πkolski odbori

Postala sam Ëlan nastavniË-
kog kolektiva, o Ëemu su me jednog 
toplog kolovoπkog dana obavijestila dva 
muπkarca, predstavljajuÊi se kao Ëlanovi 
©kolskog odbora. To se vrijeme smatralo 
“eksplozijom” πkolstva u Istri, a bilo je 
popraÊeno posebnim naporima za bolju 
kvalitetu nastave, osiguranje prostora za 
praktikume, otvaranje πkolskih kuhinja, 
proπirenje πkolskog prostora, posebno 
opremanje namjeπtajem. E pa, “drug” 
Draguzet i “drug” ©ime bili su Ëlanovi 
barbanskog ©kolskog odbora i doπli su 
do mene - biciklom (automobilima su tada 
raspolagali samo visoki kotarski i dræavni 
duænosnici).

I danas pamtim sve Ëlanove 
kolektiva. UËiteljica Slavica, za koju ga-
jim posebno uvaæavanje i divljenje zbog 
njene predanosti radu, ali i spoznaje 
da je kao gradska djevojka, roena u 
najljepπem dijelu Rijeke - PeÊinama, sav 
svoj radni vijek posvetila djeci drage joj 
Barbanπtine, ukljuËujuÊi i svog sina i svoje 
unuke. SrdaËno su me primile i uËiteljice 
Nada, Marija, Mira, Zdenka i Dolores, a od 
muπkog svijeta Milivoj i upravitelj Bano. U 
podruËnom odjeljenju u Petehima radile 
su uËiteljice Fumica i Vera, u Prnjanima 
Sonja, u Hrbokima Anica, a u GrandiÊima 
uËitelj Milan. 

Barban je u to vrijeme potpadao 
pod upravu OpÊine Vodnjan. Uz nastavu 
koja se odvijala u dvije πkolske zgrade, u 
mjestu se trgovalo u dva duÊana, analiziralo 
dogaanja u “oπtariji na Placi”, komunici-
ralo telefonom iz poπte “kod SreÊka na 
πkalah”, dokumente podizalo kod Blaæine 
u MatiËnom, u Ëijem je susjedstvu dva 
puta tjedno bila organizirana i zdravst-
vena zaπtita za uËenike i graanstvo. Vrlo 
jakoj Poljoprivrednoj zadruzi na Ëelu je bio 
“drug” ©padiÊ, ljudina, ne samo po svojoj 
fiziËkoj konstituciji, veÊ i po svim ljudskim 
osobinama. Za religijsku kulturu brinuo 
se veleËasni Baf, na Ëelu æupne crkve sv. 
Nikole. Premda je tada Crkva bila potpu-
no odvojena od dræave, a πkola ustrojena 
kao dræavna institucija, ne sjeÊam se da je 
ikada doπlo do bilo kakvog nesporazuma 
izmeu πkole i crkve, Ëija je jedina veza 
bila zajedniËki zid.

UËenici stariji od uËitelja

U tek pokojim turistiËkim najava-
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razgovor

ma, novinari su Barban predstavljali kao 
srednjovjekovnu utvrdu koju obiljeæavaju 
Velika i Mala vrata, kula i zidovi. Dvije ma-
nje crkvice - crkva sv. Antona (izgraena u 
gotiËkom stilu ispred Velikih vrata, u kojoj 
su tada boravili i prouËavali zidne slike s 
poËetka 15. stoljeÊa studenti Akademije 
likovnih umjetnosti iz Zagreba, meu ko-
jima i danaπnji profesor na istoj Akademiji 
gospodin Eugen Kokot) i crkva sv. Jakova 
- nisu bile u funkciji, za razliku od zgrade 
vijeÊnice na “Placi”, izgraene 1555. s 
loæom u prizemlju i katom na kojem su 
bile smjeπtene spomenute uredske pros-
torije. To je Barban u mojim sjeÊanjima. 
Meni drago mjesto mog prvog uËitelj-
skog nastupa.

A kakvi su bili uËenici? Oni s ko-
jima sam ja radila, od petog do osmog 
razreda, bili su vrlo razliËiti po usvojenim 
znanjima, mjestu boravka i starosnoj dobi. 
Mnogi su fiziËki pored mene djelovali di-
vovski, bilo je meu njima i par mojih 
vrπnjaka, Ëak je jedan uËenik bio stariji od 
mene. Svima im je zajedniËka bila - æelja 
za znanjem, za uvaæavanjem i za puno, 
puno ljubavi i razgovora. U πkolu su iz 
podruËnih odjeljenja uglavnom dolazili 
pjeπke (kasnije je bio organiziran prijevoz 
za uËenike iz udaljenijih mjesta), bili su 
uredni i redoviti na nastavi i drugim ak-

tivnostima. 
Kao i svi mladi, bili su dinamiËni, 

povremeno nestaπni i nepredvidivi, ali ni-
kad nekulturni, nepristojni, inatni, a pros-
ti, grubi i nasilni - ni u primisli. NajveÊa 
nepodobπtina, koje se sjeÊam, je kad su 
uËiteljici njemaËkog jezika u ladicu ka-
tedre podmetnuli - sovu. Za uËiteljicu je 
to bio pravi πok, a razredni kolektiv je 
likovao, jer su joj se “osvetili”. Zaπto? To 
su samo oni znali.

UËenicima je trebalo znati objasniti 
“da vjetar nije zelen”, nekoga nauËiti da 
rijeË “lapeæ” valja zamijeniti rijeËju olovka 
i bezbroj drugih situacija koje nije mo-
gla predvidjeti niti jedna pedagogija. A 
valjalo je poznavati i obiteljske prilike u 
obiteljima: ©pada, RojniÊ, Zuban, Æudih, 
Ciceran, MirkoviÊ, Boæac, VlaËiÊ, ©um-
berac, Vale, BastijaniÊ, Biljuh, Brunjak, 
Blaæina, Duras, MavriÊ, CamliÊ, GlaviniÊ, 
Iveta, Lazar, MaroviÊ, Kancelar, KonoviÊ, 
BiletiÊ, KontoπiÊ, Osip, Paus, Kleva, 
MatoπeviÊ, MaruπkiÊ... 

Zanimljivo je da su tada i uËitelji bili 
ocjenjivani. Ocjenu njihova rada donosio 
je prosvjetni inspektor, a bila je brojËana, 
kao i kod uËenika, od 1 do 5. Dvije i viπe 
godina uzastopno ocjena vrlo dobar i 
odliËan osiguravala je napredovanje za 

jedan platni razred. Povremeno se za 
druπtveno-koristan rad koristila nedjelja, 
da se ne bi gubilo od nastave, a to su 
najËeπÊe bile akcije na uklanjaju borovog 
prelca ili radovi na flotaciji kamenog uglje-
na na ©talijama.

Poruka uz otvaranje nove 
πkole

Otvaranjem nove πkole u Barbanu, 
osnovni je preduvjet - prostorni uvjeti - is-
punjen. Zato, djeco, prenesete li doæivljaj 
sveËanosti otvaranja u stvaralaπtvo bilo 
kojeg podruËja æivota, izbjeÊi Êete osjeÊaj 
dosade, muËne praznine i bezvrijednosti. 
Pustite maπti da se razigra i da vas kao 
zmajeve od papira ponese daleko, ali ne 
i nedostiæno. Mnogi od vaπih prethodnika 
su u tome uspjeli u daleko nepovoljnijim 
uvjetima. Na vama je red, ali i odgovornost, 
da ih nadmaπite. Znam i sigurna sam da 
hoÊete, jer je duh istarskog stanovniπtva i 
naπih Barbanaca, izgraen na vjetrometini 
zbivanja politiËkih promjena, ostao otpo-
ran i uporan na putu k vedrijem i sretnom 
sutra. Na tom putu ja vam svima æelim 
mnogo, mnogo uspjeha i sreÊe koja je 
svakome od nas potrebna!

Zadovoljstvo ubiranja plodova vlastitog rada

Rad u πkolskoj zadruzi Na izletu u prirodu

U πkolskoj kuhinji
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PULSKI “CENTAR ZA POMO∆ I NJEGU” NA NATJE»AJU OP∆INE BARBAN DOBIO 20-
GODI©NJU KONCESIJU ZA KORI©TENJE STARE ©KOLE U GRANDI∆IMA

Do iduÊe jeseni hostel za stare i nemoÊne u GrandiÊima
Sadaπnji prostorni kapacitet 

zgrade omoguÊuje ureenje deset 
soba, s najviπe tri kreveta u sobi i 
vlastitom kupaonicom. Tako bismo 
dobili smjeπtaj za 30-ak osoba, a 
kako smo objekt zamislili kao hos-
tel za oporavak, oko zgrade bis-
mo uredili i park, kaæe osnivaË i 
ravnatelj Centra Nevio BaÊac

U staroj, napuπtenoj πkoli u 
GrandiÊima pulski bi Centar za pomoÊ i 
njegu trebao do iduÊe jeseni urediti svo-
jevrsni hostel za stare i nemoÊne osobe. Na 
natjeËaju koji je nedavno raspisala OpÊina 
Barban, ova je pulska ustanova dobila 
20-godiπnju koncesiju za koriπtenje bivπe 
πkolske zgrade, u svrhu brige i smjeπtaja 
za stare i nemoÊne osobe, pri Ëemu bi 
prvenstvo imali korisnici s Barbanπtine. 

Oko 300 Ëetvornih metara 
unutraπnjeg prostora, kaæe osnivaË i 
ravnatelj Centra za pomoÊ i njegu Nevio 
BaÊac, planiraju preurediti u tri etape, 
brzinom koja Êe ovisiti o priljevu novca, 
naravno uz uvoenje centralnog grijanja 
u Ëitavu zgradu.

- Prvo bismo, negdje dogodine u 
ovo vrijeme, otvorili cjelodnevni boravak 
za stare, ali i mlae, a nemoÊne osobe 
i osobe s invaliditetom, ukljuËujuÊi one 
koje bi ukuÊani tu smjestili na kraÊi rok, 
dok su na poslu ili na putovanju, a ne 
mogu ih ostaviti same doma. Paralelno 
s tom fazom, opremali bismo i sobe za 
stalni smjeπtaj. Sadaπnji prostorni kapa-
citet zgrade omoguÊuje ureenje deset 
soba, s najviπe tri kreveta u sobi i vlastitom 
kupaonicom. Tako bismo dobili smjeπtaj 
za 30-ak osoba, a kako smo objekt za-
mislili kao hostel za oporavak, oko zgrade 
koja ima prostranu okuÊnicu uredili bismo 
i park da korisnici ne borave stalno u za-
tvorenom prostoru, a pokuπat Êemo im 
osmisliti i neke aktivnosti i radionice - kaæe 
BaÊac.

Pored njegovateljica, planiraju za-
posliti i medicinsku sestru, pri Ëemu takoer 
prednost ima domicilno stanovniπtvo, a u 
centru bi uredili i ambulantu, praonicu 
rublja, kuhinju… te nabavili vlastito vozi-
lo kojim bi dovozili i odvozili korisnike. 
Kasnije planiraju potpisati i ugovor s li-
jeËnikom, a raËunaju i na pomoÊ volon-
tera. U treÊoj etapi predviena je dograd-
nja zgrade na joπ 300-tinjak kvadrata, 
Ëime bi se poveÊao smjeπtajni kapacitet. 

Sve bi ostalo na 
prizemlju, uz iz-
bjegavanje svih 
barijera za kre-
tanje korisnika.

“Centar za 
pomoÊ i njegu”, 
sa sjediπtem u 
Puli, neprofitna 
je ustanova koja 
kuÊnom njegom 
zasad pokriva 
podruËje PoreËa i 
njegove okolice te 
Rovinja. Ravnatelj 
Nevio BaÊac kaæe 
da je u Hrvatskoj 
problem ne-
postojanje mreæe 
socijalnih ustano-
va, da joπ nije 
razraen sustav 
koji bi okupio sve 
ustanove i udru-
ge koje se bave 
brigom za starije 
i nemoÊne. Stoga 
se za ostvarenje 
ovog projekta u 
Barbanu oslanjaju na inozemnu pomoÊ 
i iskustvo - veÊ su se javili na nekoliko 
meunarodnih natjeËaja za financiranje 
projekta, a nastojat Êe ostvariti i bliæu su-
radnju sa sliËnim ustanovama u Europi.

Korisnicima buduÊeg barbanskog 

hostela obeÊavaju pristupaËne cijene uslu-
ga, a naglaπavaju da sve πto investiraju u 
staru πkolsku zgradu, nakon isteka 20-
godiπnje koncesije, ostaje OpÊini Barban, 
vlasniku objekta.

Nevio BaÊac, osnivaË i ravnatelj Centra za pomoÊ i njegu Pula

Stara πkola u GrandiÊima
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NOVA ©KOLA U BARBANU OTVARA VRATA SVOJIM PRVIM U»ENICIMA VE∆ IDU∆EG 
POLUGODI©TA

©kola novog milenija za sve osnovce OpÊine Barban
©kola prepuna prozora i svjetla, 

æivih boja na vanjskoj fasadi, kao i na 
ploËicama u sanitarnim Ëvorovima, 
s ukupno 2.465 kvadratnih metara 
povrπine, 6 uËionica i 6 kabineta, lif-
tom za invalide i velikom sportskom 
dvoranom, svoje Êe prve uËenike 
doËekati veÊ iduÊeg polugodiπta 

Nova je barbanska πkola, Ëija je 
izgradnja zapoËela 1998. god. i stala, 
poradi steËaja izvoaËa radova, nakon 
godinu dana, pa opet nastavljena s 
novim izvoaËem, krajem 2003. godine 
- konaËno pred otvorenjem. VeÊ sredi-
nom lipnja ove godine, zavrπeni su svi 
unutraπnji i vanjski graevinski radovi na 
samoj zgradi, a izvoaË, tvrtka De Conte 
iz Labina, do kraja godine planira zavrπiti 
i ureenje parkiraliπta i vanjskog igraliπta. 
Ovih dana oËekuju da se obavi tehniËki 
pregled i dobije uporabna dozvola te da 
objekt preuzme Ministarstvo znanosti, 
obrazovanja i πporta, kao investitor izgrad-
nje. Do kraja godine je rok isporuke i za 
kompletnu opremu πkole, vrtiÊa i sportske 
dvorane, od strane dobavljaËa, poduzeÊa 
Kogam iz Varaædina, s kojim je ministarst-
vo potpisalo ugovor. Ukupna vrijednost 
projekta je 18 milijuna kuna: 1 milijun je 
uloæen u prvoj fazi izgradnje, 16 milijuna 
kuna u nastavku izgradnje te 1 milijun 

kuna za opremu.
©kola prepuna prozora i svjetla, 

æivih boja na vanjskoj fasadi kao i na ploËi-
cama u sanitarnim Ëvorovima, s ukupno 
2.465 Ëetvornih metara povrπine (1.600 
kvadrata u prizemlju, 600 kvadrata na 
katu i 265 kvadrata u podrumu), svoje 
Êe prve uËenike doËekati veÊ iduÊeg 
polugodiπta, a moæe ih primiti Ëak 250.

Tako bi svi osnovci s Barbanπtine 
dogodine uselili u suvremenu πkolsku 
zgradu s centralnim grijanjem, s velikim 
ulaznim holom, kuhinjom i restoranom, 
velikom sportskom dvoranom od 411 
kvadratnih metara, uz koju su svlaËion-
ice, tuπevi i spremiπta za sportske rekvi-
zite, te manjom polivalentnom dvoranom 
od 63,6 kvadrata. Tu su i uËeniËka gar-
deroba, lift i rampe za invalide, Ëitav niz 
sanitarnih Ëvorova, ukljuËujuÊi i posebno 
opremljene WC-e za invalide, veliko 
unutraπnje dvoriπte na prizemlju i bib-
lioteËno-informatiËki centar na katu.

U prizemlju su i Ëetiri prostrane i 
svijetle uËionice, dva kabineta te zbornica, 
uredi za ravnatelja i tajnika. Na katu su 
kabinet za hrvatski i strani jezik, uËionica 
za likovni odgoj, kabinet za glazbeni od-
goj, uËionica povijesti i zemljopisa, kabi-
net biologije, kemije i fizike te kabinet 
matematike i tehniËkog odgoja s labora-

torijem. Sveukupno 6 uËionica i 6 kabi-
neta.

U podrumu πkole bilo je planirano 
skloniπte, ali kako zakon viπe ne obvezuje 
njihovu izgradnju, prenamjenilo se pros-
tor i time dobilo preko 250 kvadrata pro-
stora, koji se moæe koristiti za rekreaciju, 
okupljanja i sl.

Dodajmo tome da su svoj posebni 
ulaz, dva odjeljenja s garderobama i sani-
tarnim Ëvorovima u novoj πkolskoj zgradi 
dobili i vrtiÊki maliπani, gdje Êe se doseliti 
iz poznatog barbanskoga Aæila.

Predvienim promjenama u mreæi 
osnovnih πkola Istarske æupanije, s ciljem 
integracije Osnovne πkole Barban, u na-
rednoj πkolskoj godini, na jesen 2006. 
god., u novu bi barbansku πkolu dolazila 
djeca s podruËja Ëitave OpÊine Barban. 
To znaËi da bi se pridruæila djeca iz 
Sutivanca, koja danas polaze niæe razrede 
u Sutivancu, a viπe u Æminju; zatim djeca 
iz Manjadvorci, koja πkolu pohaaju u 
MarËani te djeca iz Glavani, ©ajini, ©kitaËe 
i Trlji, koja pohaaju πkolu u DivπiÊima. 
UzimajuÊi u obzir Ëinjenicu da Êe nastavu 
nastaviti pohaati u ovako lijepoj, moder-
noj i prostranoj πkoli novoga milenija, a 
prijevoz Êe biti uredno organiziran, kao i 
do sada, od strane Istarske æupanije, ta im 
promjena zasigurno neÊe teπko pasti.    

JAVNA PRIZNANJA 
OP∆INE BARBAN ZA 2005. 
GOD.

     Na 4. sjednici OpÊinskog vijeÊa, dana 16. 
studenoga 2005. god., doneπena je odluka da se 
dodjele slijedeÊa javna priznanja OpÊine Barban za 
2005. god.:

Nagrada OpÊine Barban
KUD Barban - uz njihovih 30 godina postojanja, 

za trud na saËuvanju pjesme, svirke i plesa Barbanπtine 
te kao udruzi koja uvijek okuplja veliki broj mladih

Plaketa OpÊine Barban
Vladimir Koæljan - za aktivnosti u KUD-u Barban 

te duæegodiπnji rad sa mladima  
Mariza Bariπa - za uzoran odnos prema 

graanstvu u mjesnoj banci 
Biserka Roce - za uzoran odnos prema 

graanstvu u mjesnoj banci

     Javna priznanja Êe se dodjeliti na sveËanoj 
sjednici OpÊinskog vijeÊa, povodom Dana OpÊine, dana 
06. prosinca 2005. god., na dan Sv.Nikole, zaπtitnika 
Barbana i OpÊine Barban.
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prostori nove πkole

Ulaz u novu πkolsku zgradu

Stepeniπte Sanitarni Ëvor
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prostori nove πkole

Jedna od uËionica
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Otvoreno nogometno igraliπte 
koje s modernom svlaËionicom za 
4 ekipe predstavlja  reprezentativni 
sportski objekt u opÊinskom srediπtu. 
NK “Omladinac 1952 Barban” dobio 
konaËno domaÊi teren i moguÊnost 
postizanja joπ boljih rezultata

Trebalo je proÊi punih 20 godina 
da se u Barbanu ponovno zaigra nogo-
met u pravom smislu te rijeËi. Veliki se 
dogaaj zbio u nedjelju, 20. studenog, 
kada je nakon dva desetljeÊa odigrana 
prva nogometna utakmica na stadionu 
Mrzlici. DomaÊini su igrali protiv Buzeta 
i pobijedili sa zavidnih 3:0, te time upot-
punili pravi ugoaj proslave za viπe od 
300 nazoËnih gledatelja, uglavnom æite-
lja OpÊine Barban. Pobjeda je doista bila 
zasluæena, jer je NK “Omladinac 1952 
Barban” cijelo vrijeme dominirao tere-
nom, tako da je dva pogotka postigao 
Bojan ©vraka, a Saπa PerπiÊ jedan. 

Prije utakmice upriliËen je dom-
jenak i mali kulturno-zabavni program, u 
kojem je naËelnik OpÊine Denis KontoπiÊ 
presijecanjem vrpce sveËano otvorio 
igraliπte. Prije toga se u svom govoru pris-
jetio 1985. godine, kada se zapoËelo sa 
izgradnjom novoga igraliπta, jer staro nije 
odgovaralo propozicijama Nogometnoga 
saveza. Nitko, meutim, nije tada znao 
da Êe do ostvarenja tog cilja proÊi punih 
20 godina. 

KontoπiÊ je istaknuo da se u prvom 
mandatu od nastanka OpÊine Barban, da-
kle od 1993. do 1997. godine, uglavnom 
nastavilo sa zemljanim radovima na 
buduÊem nogometnom terenu. S radovi-
ma se nastavilo i u drugom opÊinskom 
mandatu, od 1997. do 2001. godine, no 
opÊinski naËelnik je posebno istaknuo da 
se najviπe napravilo u razdoblju od 2001. 
do 2005. godine, kada se navezlo oko 3 
tisuÊe kubika zemlje, posijala i odræavala 
trava, postavila ograda te izgradilo svla-
Ëionice, objekat vrijednosti oko 1 milijun 
kuna. OpÊinski je naËelnik podsjetio i na 
povijest nastajanja i nestajanja barbanskih 
klubova, od vremena NK “Momak” pa 
do danaπnjih dana i sadaπnjeg barban-
skog nogometnog kluba, koji je prije dvije 
godine nastao spajanjem tadaπnjih dvaju 
klubova NK “Omladinac” iz Manjadvorci i 
NK “Barban” iz Barbana. Klub ima sjediπte 
u Barbanu, a kao domaÊi teren koristio je 

igraliπte u KujiÊima, na podruËju OpÊine 
MarËana. Sada je klub dobio vlastiti 
domaÊi teren, sa reprezentativnim svla-
Ëionicama za 4 nogometna tima, te time 
dobio sve moguÊnosti za dobar nastavak 
takmiËenja u 1. Æupanijskoj ligi, u koju 
se vratio nakon zauzete Ëelne pozicije u 
ligi niæe.

NazoËne je potom pozdravio i 
predsjednik Nogometnog saveza Istarske 
æupanije Anton Peruπko, ËestitajuÊi 
Barbancima na novom nogometnom 

terenu. Æelim vam puno sportskih us-
pjeha i neka u ovoj utakmici pobijedi bolji, 
zaæelio je Peruπko domaÊinima i u ime 
Saveza poklonio im tri nogometne lopte. 
U ime Poglavarstva Istarske æupanije na 
utakmici je bio prisutan Vedran GrubiπiÊ. 
Predsjednik NK Omladinac 1952 Barban, 
Milio BuliÊ, potom je u ime Kluba podijelio 
zahvalnice pojedincima i tvrtkama koji 
su u proteklih 20 godina svojim radom, 
zalaganjem ili materijalno pridonijeli da 
se izgradi igraliπte na Mrzlici. Zahvalnice 

NOGOMET KONA»NO OPET U BARBANU

Prva utakmica na Mrzlici nakon 20 godina

PoËetak prve utakmice na novom igraliπtu

Feπta na otvaranju igraliπta
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su dobili Ivica AraËiÊ, Emil Jakopanec, 
Mladen FilipoviÊ, OpÊina Barban, tvrtka 
De Conte te Duπan Vale. 

S Duπanom Vale smo porazgo-
varali nakon utakmice, za koju je on izveo 
poËetni udarac. Prisjetio se vremena od 
prije 20 godina, kada je zbog neispunja-
vanja uvjeta tadaπnjeg Nogometnog 
saveza zabranjeno igranje na Mrzlici. 
Vale je, naime, u to vrijeme bio tajnik 
Mjesne zajednice Barban, a kasnije je 
postao njenim predsjednikom. Nakon te, 
1985. godine, morali smo utakmice igrati 
u gostima pa se naπ tadaπnji klub, NK 
“Momak”, naæalost ugasio 1986. god., 
priËa Vale. Najteæe nam je bilo u poËetku 
izgradnje, jer smo morali krenuti od nule, 
ali, evo, nakon 20 godina postigli smo 
ono πto smo htjeli, poruËio je.

Od njega doznajemo da bi u 
iduÊoj godini moglo biti gotovo i pomoÊ-
no igraliπte na Mrzlici, a da bi veÊ na pro-
ljeÊe 2006. godine mogle biti izgraene 
i tribine na igraliπtu. No, i bez tih poprat-
nih sadræaja, oni koji su 20. studenog po-
hodili Mrzlicu, a radi se uglavnom o navi-
jaËima NK “Omladinac 1952. Barban”, 
bili su i viπe nego zadovoljni tamoπnjim 
ugoajem. Glavni razlog njihovom do-
brom raspoloæenju leæi dakako u tome 
πto su nakon 20 godina dobili svoj pravi 
nogometni teren u srcu OpÊine, ali i re-
zultat koji su postigli u igru s BuzeÊanima. 
UnatoË vrlo hladnom vremenu toga dana, 
koji je sasvim opravdao naziv toponima 
Mrzlica, svi navijaËi, igraËi i ostali gosti 
mogli su te nedjelje uæivati ne samo u od-
liËnom nogometu, veÊ i u druæenju. Prije 
utakmice domaÊini su priredili domjenak, 
a po svrπetku utakmice svi su se mogli 
lijepo poËastiti s palentom uz πugo od 
divljaËi te neizbjeænim Êevapima. 

S otvaranja igraliπta na Mrzlici

DomaÊini najbolji u potezanju konopa, 
Æminjci u malom nogometu 

U organizaciji Dobrovoljnog vatro-
gasnog druπtva Sutivanac u subotu, 30. 
srpnja, u Sutivancu je odræan susret lo-
kalnih dobrovoljnih vatrogasnih druπtava 
na kojem su osim domaÊina sudjelovali i 
Ëlanovi DVD-a iz Æminja, SvetvinËenta, 
PiÊna i Barbana. Odræan je malonogo-
metni turnir u kojem se najbolja pokazala 
ekipa iz Æminja. DomaÊini su bili, pak, 
najbolji u potezanju konopa. Nakon toga 
uslijedile su pokazne vatrogasne vjeæbe. 
»lanovi DVD Æminj izveli su vjeæbu 

vaenja unesreÊene osobe iz zapaljenog 
vozila koje je potom i ugaπeno. Takoer, 
okupljenima je pokazano kako zatvoriti 
zapaljenu plinsku bocu. Njihovi kolege 
iz DVD SvetvinËenta ugasili su pred oku-
pljenim mjeπtanima i sudionicima susreta 
zapaljenu balu sijena. Sudionici susreta 
mogli su se okrijepiti uz grah koji su 
im priredili domaÊini, a poslije je uslije-
dila zabava za koju je bio zaduæen Duo 
Magnolia.

U SUTIVANCU ODRÆAN SUSRET 
DOBROVOLJNIH VATROGASNIH DRU©TAVA

Demonstracija gaπenja poæara
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FUMA I JURE LJUBI∆ IZ ORIHI U BRAKU SU VE∆ 70 GODINA

Kako prsti na ruki smo nas dva
To he je malo na svitu, kako i 

mi, toliko lit skupa. Nikad maj se nismo 
svadili, morete pitat cilo selo. Nanke 
jenu uru nismo bili jedan prez drugega. 
Samo ontar kad san bija u vojski, kaæe 
Jure, a Fuma dodaje da joj je najveÊa 
sreÊa u æivotu bilo “kad mi se muæ vr-
nuja z vojske i kad su se dica zgojila, 
Ëa Êeπ drugo kuπeljat”

Jure i Fuma LjubiÊ iz Orihi viπestruki 
su rekorderi: on je roen 1909., a ona 
deset godina kasnije, ona je iz Poljaki, a 
on iz Orihi, a nama su bili posebno za-
nimljivi i simpatiËni kao skladan par i na-
kon punih sedamdeset godina braka iza 
sebe. Pitamo ih u Ëemu je tajna njihove 
dugovjeËnosti?

- Ja paran da je to tako: kad mat 
dicu gubi, njoj dobro ni. A kad san ta lita 
doËkala, to bi reÊ da san dobro pasivala 
u æivotu. Jure je rojen u Ëetrten misecu, 

a ljudi tako rojeni imaju dugo æivljenje. 
Uæenili smo se miljar i devetstotrideset-
pete, a ti delaj raËun. Svati su ontar na 
noge hodili po mladu. Imala san 16 lit, ma 
san bila sposobna, san se sama potpisala. 
Zna je moj rod, zna je i njegov, i nidan 
se ni bunija, to uniput ni bilo niπ grdega  
- prisjeÊa se nona Fuma.

Na pitanje gdje su se upoznali, 
jesu li u tome roditelji imali svoje prste, 
Fuma Êe kratko: “Kadi je bilo i tega, ma 
mi smo se sami upoznali. Domiπljan se 
tega, ma je Ëuda vrimena pokle pasalo”, a 
Jure dodaje: “To he je malo na svitu, kako 
mi, toliko lit skupa. Nikad maj se nismo 
svadili, morete pitat cilo selo. Kako prsti na 
ruki smo nas dva. Nanke jenu uru nismo 
bili jedan bez drugega. Samo ontar kad 
san bija u vojski.” I Fuma kaæe da joj je 
najveÊa sreÊa u æivotu bilo “kad mi se muæ 
vrnuja iz vojske i kad su se dica zgojila, Ëa 
Êeπ drugo kuπeljat”.

A tko je gazda u kuÊi?, pitam. “I 

jedan i drugi, juπto sveno”, slaæu se oboje. 
“Sad smo sami u hiæi i sve sama kuhan, 
Ëistin, peren, koliko moren. Zet iz Pule 
dopelja hranu i Êa god rabimo, nasiËe nan 
driva, a imamo tu i butigu u selu. Nikad 
u svitu boljega naroda nego u Orihi, po-
moru nan, triba to riπpetat”, priËa Fuma.

- Dela san od 14 lit, u Peroju, 
Raπi… VeÊ u nedilju naveËer bin poπa s 
torbon u rukah i na noge do tamo. I po 
zimi i po snigu. Pametin prvo Austriju, pak 
je druga bila Talija, pak treta Jugoslavija 
i sad Ëetrta Hrvatska. Mora san znat nje-
maËki, talijanski, hrvatski. Za vrime Prvega 
svjetskega rata z famejon san sedan lit bija 
u NjemaËkoj, poslali nas. »etiri rata san 
pasa, a zdravlje me steπo sluæi. I sada gren 
po kortu - priËa Jure i pokazuje nam sliku 
praunuka s kojim je po korti lovio kokoπi. 
Imaju Ëetvero unuËadi, od toga tri muπka, 
i dvoje praunuËadi, Reu i Nikolu.

Jure (96) i Fuma (86) u svom toplom domu u Orihima
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MuËile su nas kamate, to su bili 
pravi zloËinci, banka njin je dala πolde 
i oni bi nan davali z duplo kamat. Po 
svaken selu je bija zloËinac ki bi to dela. 
Ako nisi platija, uzimali su siromaπku 
zemlju da si naplate dug, karabinjeri bi 
ljude tirali z hiæe

- Kad bin povida sve Ëa smo pro-
vali, vi bite rekli da to ni istina. Pili smo 
z lokve, a unutra su i krave pile i æabe 
bile, ali zdravlja je bilo dosta, aπ smo jili 
prirodnu hranu, palentu od trukinje, ni 
bilo otrova kako danas. Samo πoldi ni bilo 
niπ. Juπto ko se prodalo kakovo jaje, pak 
bi nan Bumbari dopeljali uvamo malo 
ulja. Ali vajk smo kantali, kad smo ko-
pali, svi smo jeni drugin pomogli. Kad bi 
se trukinju Ëistilo, cilo bi se selo skupilo, 
a od liπÊa smo delali πtramce, ko ni bilo 
vune. Svaka je hiæa imala krave i ovce, a 
u selu je bija jedan pastir za Ëuvati krave, 
jedan za ovce. Ubili bimo niπto za feπte, 
kokoπ smo imali dosta - priËa Jure Keba, 
vitalni 98-godiπnjak iz Manjadvorci, koji i 
danas pomalo okopava vrt i brine se oko 
sebe. Æivi sam, a kÊeri pomognu, skuhaju 
i oËiste kuÊu.

- Kad san ima sedan lit, 1914. lita 
z famejon san bija u SlovaËkoj. Starce i 
dicu je Austrija otpeljala pred rat. Stavili 
su nas po hiæah, imali smo nike bone za 
hranu i ostali tamo lito i po. Imali smo 
i svoju πkolu, svako jutro bi nan jedan 
brek dopelja kruh u kolici i dililo se svaken 
koliko mu pripada. Bija je dresiran. A u 
kruh su stavljali kim, radi bolesti i probave. 
Bili smo rasporeeni u stare hiæe, tri-Ëetiri 
fameje skupa. Imali smo i svoj krbun za 
loæit. Tamo su velike zime, puno sniga. 
Bili smo mati, sestra, dva brati i ja. Ljudi 
su nan sve dali, kako da smo njihovi, aπ 
tamo ni bilo rata. Kad smo se tornali, doπli 
su niki Maari i delali naπu zemlju. Sve je 
poπlo za vojsku, a mi smo imali bone za 
hranu. Kad su doπli Talijani, ni bilo dobro, 
ni bilo posla, dali su dela samo onima ki 
su bili u faπistiËkoj partiji, a mi smo vajka 
kuπeljali po svoju. 

Ima sam tri πËere, ma bin Ëuda 
bija da za sina - kaæe Jure sa smijeπkom i 
nastavlja - ali sada iman tri zeta i dobri su 
mi, a i πËeri su mi prave. Jena je u naπen 
selu, druga u Puli, treÊa u ©vedskoj. Moja 
mati je trinajst put rodila, a ostalo nas je 
pet brati i jena sestra. Jako slabo smo æivili, 

utac je umra mlad i ostali smo u veliken 
dugu. MuËile su nas kamate. To su bili 
pravi zloËinci, banka njin je dala πolde i oni 
bi nan davali z duplo kamat. Po svaken 
selu je bija zloËinac ki bi to dela. Ako nisi 
platija, uzimali su siromaπku zemlju da si 
naplate dug, karabinjeri bi ljude tirali iz 
hiæe. LaËni nismo bili, nadniËarili bimo. Ali 
vode ni bilo. Samo z lokve. U cilen selu 
su bile samo dvi πterne, pak ti dadu vodu 
samo ko greπ poli njih kopati.

Lito i po san prez æene. Nisam 
laËan, nisan æedan, ma najbolje zna ki je 
sam - kad si sam, nimaπ druπtva, nimaπ 
zadovoljstva. Æena mi je bila prava, z 
istega sela. Kad si mlad, imaπ svaderi 
mladu, svi te vole, ali od moje æene ne 
bin naπa u cilen svitu bolju. I tast mi je bija 
dobar. Poklonija mi je za niπ zemlju, ni mi 
je stija prodati. Na toj san zemlji zida hiæu 
za sebe i brata, dvi hiæe, jena zuz drugu. 
Siromahi smo bili, ma smo se volili, bilo 
je veselja, prijateljstva - priËa nostalgiËno 
simpatiËni Jure.

- U vrime rata narod se zamrzija. 
Uzeli su nas sve u talijansku vojsku da 
ne bimo poπli u partizane. Kad su nas 
popeljali u Taliju, najstarija mi je πÊi imala 
osan miseci. Onda su doπli Nemci, pak 
smo morali delati za njih. Hitali su nan 
letke: Dojdite h nan, tu Êete biti slobodni. I 

poπli smo u Pulu delat, niπ nan ni falilo, ali 
svaki dan je bilo alarmi. Kopali smo kanale 
i bunkere, da se moru skrit kada loprani 
hite bubme. Na feπti Tilova, bili smo u 
malinu, kad je doπla eskadrila loprani ki 
su poËeli bumbardirati, sva je Pula bila u 
dimu. Bilo je puno mrtvih, znenadilo he 
je, pak tako svaki dan naprid. Njih je zani-
mala Valelunga, kadi su bili magacini puni 
municije. Tri su puta provali, nisu znali 
kadi je, rastegli su tri avijona, jedan do 
drugega, pak su zadili - priËa æivo barba 
Jure, kao da je bilo juËer.

- Najbolje sam æivija pokle Drugega 
svjetskega rata, mogari san dela sve teπka 
dela. Z 64 lita san poπa u penziju. Sto put 
je sada bolje, nikad ovako nisan æivija. Niπ 
mi ne fali, zdrav san, samo me oËi muËe. 
Kosin, kopan i drva siËen, sva dela delan, 
fala Bogu. Tako mi pasa vrime. A mladi 
danas ne viruju kako je nikada bilo, reËu 
da smo πtupidi, da nismo znali æiviti, ali ni 
bilo drugega. U Pulu san hodija na noge, 
daæd je pada, svaki dan san uËinija 40 
kilometri. Drvene kurijere su poËele hoditi 
tek krajem 50-ih lit. Najvaænije je u æivotu 
imati zdravlje, pameti i razumiti se. Ljudi 
bi se morali slagati - poruËuje simpatiËni 
Jure Keba koji Êe za lito i po navrπiti 100 
godina, na sv. Jurja, 23. travnja. E pa sret-
no, doÊi Êemo s roendanskom tortom.

JURE KEBA, 98-GODI©NJAK IZ MANJADVORCI

Najvaænije je u æivotu imati zdravlje, pameti i razumiti se

Jure Keba: Mladi danas ne veruju kako je nikada bilo, reËu  da smo 
πtupidi, da nismo znali æiviti
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Ulomci iz knjige Ivana RudeliÊa “POVIJEST MEDICINE U JUÆNOJ ISTRI“, Pula, 1997. tematski povezani s Barbanom: 

NEKI UTJECAJI SREDNJOVJEKOVNE I RENESANSNE MEDICINE U NAS
… Zdravstvene prilike 

od πesnaestog  do osamnaestog 
stoljeÊa u Istri oslanjale su se na ja-
vno-zdravstvena nastojanja da se 
poduzmu odreene mjere suzbi-
janje, odnosno preveniranje boles-
ti i invalidnosti, to jest za opÊenito 
produæenje æivota æitelja urbanih 
i ruralnih sredina. Razdoblje feu-
dalizma u Istri zapoËinje krajem 
osmog stoljeÊa, pod utjecajem 
franaËkih vladara, te se nastavlja 
u vremenu akvilejskih patrijarha, 
pa dalje u dominaciji svjetovnih 
feudalaca. Potkraj dvanaestog 
stoljeÊa unutarnja se Istra polari-
zira, izdvaja od ostalog dijela i 
formira goriËko-pazinsku ili istar-
sku kneæiju. PodruËje Barbana i 
Raklja joπ je u Ëetrnaestom stoljeÊu 
pripadalo goriËkim grofovima, 
ali 1374. godine ulazi u posjed 
Habsburgovaca da bi kasnije, 
1508. godine potpalo pod vlast 
MletaËke Republike.

Kako su dogaaji u ja-
vnom zdravstvu na podruËju 
Barbana, pa i Raklja, interesantni s 
povjesnog glediπta, pouËno je dati 
o tome neke opise. Doduπe, sliËne 
zdravstvene okolnosti moæemo 
naÊi i u drugim istarskim gradiÊi-
ma, zavisno o njihovoj lokaciji.

Godine 1536. obitelj 
Loredan kupuje podruËje Barbana 

i Raklja, stjeËe vlasniËka prava na 
tom teritoriju, te od toga doba pa 
sve do 1801. godine Loredani pro-
pisuju prava i obveze za lijeËnike, 
kirurge, ljekarnike i primalje, kao 
i pravila o hospitalnoj sluæbi, o 
fontiku (skladiπte æita), o javnoj 
higijeni, o prometu, o nadzoru 
i cijenama æiveænih namirnica. 
Prema propisima o javnoj higijeni, 
svaka osoba koja bi bacila neËis-
toÊu, odnosno ono πto zaudara, 
na ulicu, bila bi kaænjena. Pored 
toga, bilo je zabranjeno bacanje 
smeÊa kod gradskih vrata i pranje 
rublja na lokvi-jezeru, a doneπen 
je i propis o pokapanju mrtvaca 
sve sa svrhom sprjeËavanja πirenja 
bolesti kod ljudi, ali i protiv po-
jave zaraze u stoke. Kod loπih, 
nerodnih godina i kod haranja 
stoËnih zaraza, koje su bile Ëeste, 
dolazilo je do siromaπenja i po-
bola stanovniπtva. Oskudica pitke 
vode za ljude i za stoku bila je u 
Istri ozbiljan i kroniËan problem, 
te je bila potrebna zaπtita voda lo-
kava: “Ad oggetto che l’Acque del 
Lago chiamato dell’ oranizza non 
divengono insalubri, e nocive alla 
comune salute...” . Drugim rijeËi-
ma “da vode Lokve koja se naziva 
oranicom ne postanu nezdrave i 
πtetne opÊem zdravlju...”

U Barbanu nisu postojale 

neke odreene odredbe koje bi 
regulirale promet ljudi i robe u 
smislu obvezne karantene ili izo-
lacije ljudi, kao πto je to bio obiËaj 
u lukama ili nekim drugim mjes-
tima. Doduπe, utovar ili istovar 
robe bio je dozvoljen jedino u 
mjestima Pisak i Trnovac, ali pro-
pis nije bio strogo vezan uz zaπtitu 
zdravlja ljudi. Nisu pronaeni niti 
podaci o tome da bi lijeËnik-fizik 
ili kirurg vrπio zdravstveni nadzor 
nad putnicima koji su dolazili u 
to mjesto.

Vjerojatno je ovo regu-
liranje prometa ipak djelovalo 
preventivno protiv propagiranja 
epidemija.

U Barbanu je postojao 
hospital koji je, prema Knjizi ter-
minacije iz godine 1576.- sluæio 
preteæno za zaπtitu socijalno 
ugroæenih osoba, dakle, u karita-
tivne svrhe, za bolesne, siromaπne 
krπÊane, bilo domaÊe “terrieri”, bi-
lo putnike-doπljake “forrestieri”. U 
sluæbi hospitala bila je predviena 
i prisutnost æene (una donna di 
buona uita).

Obzirom da postoje po-
daci da je taj hospital bio reno-
viran 1576. godine, to govori 
da je on bio utemeljen ranije. 
Upravljanje hospitalom je tada bilo 

povjereno svjetovnim osobama, a 
ne sveÊeniËkim. U terminacijama 
od godine 1772. raspravljalo se o 
potrebi izgradnje manje bolnice, te 
se spominje postojanje uboænice 
za siromahe. Godine 1716. za 
Barban se navode uËestale bolesti 
ili epidemije (malarija?) πto se 
moæe zakljuËiti iz sljedeÊeg tek-
sta: “L’aria inclemente, che con 
frequenti annali infermita’, e male 
influenze, infesta la salute delli 
sudditi della nostra giurisdizione di 
Barbana”. To jest: “nezdravi zrak, 
koji usljed godiπnjih boleπtina i 
zloÊudnih utjecaja, kvari zdravlje 
podanika Barbana pod naπom ju-
risdikcijom.” 

U to vrijeme je u Barbanu 
postojao interes za πkolovanje 
zdravstvenog osoblja kako bi  - 
moæe se pretpostaviti - zdravstveni 
djelatnici u javnim sluæbama imali 
odreene obveze i pravila u obav-
ljanju svojih djelatnosti.

U krajevima pod veneci-
janskom vlasti (izvan jurisdikcije 
Loredanovih) priznavale su se 
svjedodæbe visoke struËne spreme 
koje su steËene  u Padovi, ali i one 
koje su tamo nostrificirane, pa niti 
u Barbanu nije moglo biti drugaËi-
je. U javnu su se sluæbu primali 
samo mletaËki podanici …
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ÆELIZAR - specijalizirana radionica za proizvodnju inoks opreme
Æeliski 1D - 52207 BARBAN, tel.: ++385(0)52 / 567 333, fax: ++385(0)52 / 567 273, gsm: ++385(0)98 224 404

e-mail: zelizar@ inet.hr       www.zelizar.hr



Svim kupcima,
poslovnim partnerima
i æiteljima Barbanπtine

æelimo vesele
novogodiπnje blagdane!


